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هادی  غلامحسینی

رئيس دفتر رئيس جمهور: 

 قيمت دلار در سامانه نيما 
بايد از ۷۵۰۰ هم كمتر باشد 

رئي�س دفت�ر رئيس جمه�ور گف�ت: دول�ت ت�اش بس�يار زياد 
و برنامه ري�زي مي كن�د ك�ه بازاره�اي ارز و كالا س�اماندهي 
ش�ود. حت�ي اعتق�اد داري�م اينك�ه ام�روز قيم�ت ارز در نيم�ا 
7500 توم�ان عرضه مي ش�ود، از اي�ن هم باي�د پايين تر باش�د. 
به گزارش »تس��نيم«، محمود واعظي در حاشيه جلسه هيئت دولت 
در جمع خبرنگاران افزود: خوش��حاليم از اينكه جلسه شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي با توجه به اختيارات بس��يار خوب��ي كه به بانك 
مركزي داد و از طرف ديگر همكاري دستگاه هاي ديگر و سياست هايي 
كه بانك مركزي براي تسهيل واردات اسكناس و طلا به كشور اتخاذ 

كرده بود، خوشبختانه روي بازار تأثير گذاشته است. 
وي با اشاره به اينكه ابتدا بايد تلاش شود بازار روال عادي خود را داشته 
باشد، خاطر نشان كرد: اينكه دلال ها بخواهند يك روز از مردم بخرند و 
روز ديگر بفروشند يا نگه دارند، اميدواريم اين اتفاق نيفتد و صرفاً آنچه 

عرضه و تقاضا هست، همانطور پيش برود. 
واعظي با تأكيد بر اينكه قيمت ارز به هيچ وجه ارقام كنوني نيست، گفت: 
حتي اعتقاد داريم اينكه امروز قيم��ت ارز در نيما 7500 تومان عرضه 
مي شود، از اين هم پايين تر اس��ت،بنابراين توصيه ما به مردم عزيز اين 
است كه سرمايه گذاري خود را روي بخش هايي انجام دهند كه ماندگار 

يا ضرر آن بسيار كم است. 
رئيس دفتر رئيس جمهور س��رمايه گذاري مردم را در بازاري كوچك 
موجب ضرر آنها دانست و تأكيد كرد: اينكه ارزي در بازار كوچكي كه 
عملًا يك يا يك و نيم درصد ارز كشور را دارد، سرمايه گذاري مي شود 
و با يك موض��وع بالا مي رود يا پايين مي آيد، قطعاً آن كس��ي كه ضرر 
مي كند،  مردم هستند و كساني كه سود مي برد، افرادي هستند كه در 
بازارند، بنابراين تلاش دولت بر اين است كه بازار را كنترل كند و اين 

روند كاهشي كه از روز شنبه شروع شده ادامه يابد. 
واعظي با اشاره به همراهي نهادها و مردم در خصوص اقتصاد و نتيجه 
مثبت آن تأكيد كرد: اين موضوع فقط راجع به اقتصاد نيس��ت، راجع 
به مسائل سياسي و همه مسائل كشور است و وقتي در آنچه مربوط به 
مسائل اساسي كشور است، تمام جريانات سياسي، نهادها و سران قوا با 

هم همراهي كنند، قطعاً موفقيت آميز است. 
وي افزود: آنچه دولت به آن اعتق��اد دارد و رهبري نيز بر آن تأكيد 
داشتند و امروز با آن مواجه هستيم، فشاري از امريكا و برخي اذناب 
آن در منطقه همچون رژيم صهيونيستي، عربستان سعودي و امارات 
است و در داخل هم با توجه به ش��رايط جديدي كه پيش آمده بايد 
بتوانيم اقتص��اد را مديريت كنيم كه هم جنب��ه خارجي دارد و هم 
جنبه داخلي و بر اين اساس، زماني موفق مي شويم كه بتوانيم همه 

با هم عمل كنيم. 
وي با اشاره به ديدار دو جانبه مقامات ايران و تركيه در زمينه تبادلات 
اقتصادي ب��ر مبناي پ��ول ملي گفت: در س��فري ك��ه رئيس جمهور 
داشتند، توافق كرديم روي كليات اين موضوع و بانك مركزي روي اين 
مسئله كار كرد تا يك بانك از طرف مقابل مشخص شود و ما هم اينجا 
يك بانك مشخص كرديم و در سفري كه احتمالاً از طرف مقامات بانك 
مركزي تركيه به اي��ران يا از طرف مقامات بانك مرك��زي ما به تركيه 

مي شود، اين موضوع قطعي خواهد شد. 
واعظي در م��ورد مصوبات ديروز دول��ت نيز خاطرنش��ان كرد: در 
ماه هاي اخير هيچ جلسه اي از دولت نبوده كه راجع به دو موضوع به 
طور جدي بحث نشود؛ يكي بازار كالا كه ما به طور جدي نگران آن 
هستيم كه گراني هاي اخير فشار بسيار زيادي روي طبقه متوسط به 
پايين آورده است و ما وظيفه خود مي دانيم كه در جلسات مختلف 

به اين موضوع بپردازيم. 
وي افزود: همچنين به اين مس��ئله پرداختيم و مي داني��م كه از نظر 
رواني، بالا رفتن قيمت ارز در اين بازار س��وم كه بازار تأثيرگذاري هم 
نيست، موجب نگراني مي ش��ود و در جلسه امروز راجع به هر دوي اين 

مسائل صحبت كرديم. 
واعظي تسهيلات براي بخش خصوصي و حمايت دولت از اين بخش را 
از موضوعات ديگر اين جلسه عنوان كرد و گفت: رئيس جمهور مجدداً 
دس��تور دادند همه وزارتخانه هايي كه بنگاهداري مي كنند و شركت 
دارند يك برنامه زمان بندي به ما بدهند كه تا آخر سال چگونه آنها را به 

بخش خصوصي واقعي واگذار مي كنند.
 همچنين رئيس جمهور دستور دادند با توجه به تأكيد مقام معظم 
رهبري بخش هاي نظامي كش��ور ك��ه بنگاه و ش��ركت دارند، آنها 
را واگذار كنن��د. وي روند كنون��ي بورس را بس��يار خوب توصيف 
و خاطرنش��ان كرد: اگر ش��ركت هاي بيش��تري در ب��ورس عرضه 
كنيم، قطعاً روند پيش رو بهتر نيز مي شود و همزمان هم بايد بازار 

مالي كشور را ساماندهي كنيم.

قيمت ارز در حالي اين روزها در سراشيبي سقوط 
قرار گرفته كه به نظر مي رس�د قيمت كالاهاي 
خوراكي پيشتر به بهانه افزايش قيمت ارز جهش 
پيدا كرده بود، در برابر كاهش مقاومت مي كند. 
به گزارش »ج��وان«، مدت ها اس��ت كه قيمت 
محصولات خوراكي در بازار، شاهد رشد روزانه 
و افزايش قيمت اس��ت و هربار كه كارخانه هاي 
تولي��د مواد خوراك��ي قيمت جدي��دي را روي 
محصولات خود درج مي كنند، افزايش نرخ ارز را 

بهانه اي براي گرانفروشي عنوان مي كردند. 
اين در حالي اس��ت كه همزمان با ريزش شديد 
قيمت دلار در بازار طي هفته گذشته، همچنان 
مقاومت ش��ديدي در بازار اين محصولات براي 
كاهش قيمت وجود دارد و به نظر مي رس��د كه 
توليد كننده هاي مواد خوراكي كه افزايش نرخ 
ارز را بهانه افزايش قيمت محصولات خود عنوان 
مي كردند، حالا حاضر نيست قيمت محصولات 

خود را مطابق با نرخ ارز واقعي كنند. 
بنابراين بخشي از خوشحالي مردم طي روزهاي 
گذش��ته نه به خاطر كاهش قيمت ارز در بازار، 
بلكه بابت تأثير اين كاهش بر نرخ نيازهاي اوليه 
خان��وار و افزايش قدرت خريد اس��ت. از اين رو 
است كه اگر دولت همزمان با كاهش قيمت ارز 
در بازار، تصميمي براي كنترل قيمت محصولات 
مورد نياز خانوارها نكند و اين اجازه را به دلالان 
و توليد كنندگان بدهد ك��ه محصولات خود را 
همچنان با قيمت دلار 18 هزار توماني به مردم 

عرضه كنند، قطعاً نارضايتي مردم از وضع موجود 
ادامه دار خواهد بود. 

   توجيهات دولتي
اگرچه حالا برخي اظهار نظرها در س��طح دولت 
نشان مي دهد كه آنان هم برنامه اي را براي تنظيم 
بازار و فشار به توليد كننده ها براي توليد محصول 
با قيمت منطقي ندارند و در كنار توليد كنندگان 
در حال س��اخت توجيهات جديدي براي حفظ 

سطح قيمت محصولات خوراكي است. 
به عن��وان نمونه »محمود حجت��ي« وزير جهاد 
كشاورزي كه در هنگام جهش قيمت محصولات 
غذايي، س��كوت پيش��ه كرده بود، روز گذش��ته 
مدعي شد كه »نبايد در قيمت گذاري محصولات 
كشاورزي انتظار بي موردي در خصوص افزايش 
يا كاهش نرخ ها داشته باش��يم، زيرا هزينه هاي 
توليد نقش مهم��ي در قيمت گذاري محصولات 
كشاورزي دارد،  بنابراين بدون در نظر گرفتن آن 

نبايد انتظار كاهش قيمت ها را داشت.«
   اميدواريم قيمت مواد غذايي

بهبود يابد
در همين حال محم��د آقاطاهر، رئيس اتحاديه 
بنكداران مواد غذاي��ي پيرامون احتمال كاهش 
قيمت مواد غذايي اظهار كرد: افزايش قيمت مواد 
غذايي از پايان ارديبهشت ماه شروع شد و در اين 
مدت با اينكه هيچ كمب��ودي در اقلام خوراكي 
نداشتيم، اما قيمت هاي برخي مواد غذايي رشد 
كرد. وي با اشاره به كاهش قيمت دلار و يورو در 

روزهاي اخير گفت: اميدواريم با ادامه اين روند 
قيمت مواد غذايي كاهش ياب��د و همانگونه كه 
توليدكنندگان ادع��ا مي كردند »افزايش قيمت 
دلار موجب گراني اس��ت« با افت آن، نرخ مواد 

غذايي نيز شكسته شود. 
   قيمت ها به همان س�رعتي كه بالا رفته 

پايين نمي آيد
در همين حال، روز گذش��ته نادر فداكار، رئيس 
اتحاديه دك��ه داران در اظهارنظری غيرمنطقی 
عنوان كرد ك��ه نبايد انتظار داش��ت قيمت ها به 
همان س��رعتي كه بالا رفته پايين بيايد! رئيس 
اتحاديه دكه داران اظهار داش��ت: اخباري كه در 
برخي از رسانه ها و ش��بكه هاي مجازي مبني بر 
كاهش 50 درصدي س��يگار عنوان شده صحت 

ندارد و نهايتاً 15 درصد ما كاهش داشته ايم. 
وي افزود: س��يگاري كه دو روز پيش جعبه اي 
120 هزار تومان خريداري مي شد، امروز 100 
هزار تومان شده اس��ت ب��ه طور كل��ي در تمام 
رسته ها آن طور كه قيمت ها بالا مي رود به همان 
سرعت پايين نمي آيد، اين يك اصل جا افتاده در 
اقتصاد كشور است! فداكار تصريح كرد: اكنون 
اجناسي كه در بازار وجود دارد براي خريد دو ،سه 
روز پيش است و تحت تأثير قيمت دلار در همان 
روز، پس تأثير قيمت دلار امروز، فردا و پس فردا 
بر سيگار مشخص مي شود. ضمن آنكه اگر روند 
نزولي ادامه داش��ته باش��د، مقاومت هايي براي 
ارزان فروختن صورت مي گيرد، زيرا فروش��نده 

ضرر مي كند پس تا مجبور نشود به قيمت قبلي 
جنس خود را به فروش نمي رس��اند، مگر اينكه 
جنس جديد به مقدار زياد در بازار توزيع شود، 
در آن هنگام مجبور مي شوند كه به قيمت جديد 

كه ارزان تر از قبل است، تن بدهند. 
   افزايش حقوق كارگران در هاله  ابهام

اما مقاومت بازار براي كاهش قيمت مواد خوراكي 
در حالي اس��ت كه وضعيت حقوق بگيران اعم از 
كارمندان و كارگران مس��اعد نيست و قطعاً اين 
پايين بودن، ق��درت خريد، بر ادام��ه ركود بازار 
تأثير گذار خواهد ب��ود؛ اتفاقي كه در نهايت دود 
آن باز به چشم خود توليد كنندگان خواهد رفت. 
اگرچه طي چندماه گذشته زمزمه هاي مختلف 
از احتمال افزايش دستمزد كارمندان در سطح 
جامعه منتش��ر ش��د و متعاقب آن كارگران نيز 
خواستار افزايش سطح دستمزد خود براي جبران 

بخشي از كاهش قدرت خريد خود شدند.
 اما به نظر مي رسد كه دولت به عنوان بزرگ ترين 
كارفرما، چندان تمايلي به افزايش حقوق ندارد و 
در اتاق های فكر اقتصادي خود همچنان به دنبال 
ارائه بسته هاي حمايتي در قالب اقلام مورد نياز 

مردم است. 
اين عدم افزايش حقوق ب��ا اعتراض چندين باره 
نمايندگان كارگري مواجه شده، به گونه اي كه 
احمدرض��ا معيني عضو كارگري ش��وراي عالي 
كار و دبير كانون عالي ش��وراهاي اس��لامي كار 
كشور گفت: در جلس��ات مختلف، مشخص شد 
كه قدرت خريد و معيشت خانوارهاي كارگري 
به شدت كاهش يافته است. كميته مزدي كه در 
همين رابطه براي بررسي مسائل مربوطه تشكيل 
شد، به اين نتيجه رسيد كه قدرت خريد كارگران 

800 هزار تومان كاهش يافته است. 
دبير كانون عالي ش��وراهاي اسلامي كار كشور 
اظهار داشت: افزايش دس��تمزد جزو مطالبات 
به حق جامعه كارگري اس��ت كه در جلس��ات 
ش��وراي عالي كار بايد بررسي شود. درخواست 
ما اين است كه ديگر اعضاي ش��وراي عالي كار 
در جلسات ش��ركت كنند تا به صورت سه جانبه 
مذاك��ره در مورد اين مس��ائل ص��ورت گيرد و 
تعيين بش��ود كه 800 هزار تومان چگونه قرار 

است جبران شود. 
وي در اش��اره به موضوعاتي از قبيل بسته هاي 
حمايتي دولت��ي گفت: اين دس��ت اقدامات در 
چارچ��وب بودجه عموم��ي و اص��ل 2۹ قانون 
اساس��ي اس��ت و به تمامي آح��اد جامعه تعلق 
دارد، اما مس��تقيماً ارتباطي به كارگران ندارد. 
معتقديم اگر قرار اس��ت ب��ه 11 ميليون خانوار 
كارگري كمك ش��ود بايد به صورت��ي جداگانه 
انجام شود. بر اين باوريم به دستمزدها، به صورت 
نقدي بايد افزوده ش��ود. اگر دستمزد كارگران 
افزايش نيابد، عواقب زيادي براي توليد خواهد 
داشت. به عبارت ديگر، انگيزه كارگران براي كار 

و توليد كاهش مي يابد.

  جوان

اتحاديه گاوداران: 
 با ۳۰ كارخانه توليد شير خشك

به خودكفايي رسيديم  
در روزهايي كه توليد و توزيع كالاهاي مصرفي با مشكات فراواني 
روبه رو شده، وزارت صنعت با هماهنگي كارخانجات لبني به دنبال 
واردات شير خشك اس�ت. اين در حاليست كه دامداران و وزارت 
جهاد كش�اوري كه متولي توليد شير خام اس�ت با تكذيب كاهش 
توليد شير خام از خودكفايي در توليد شير خشك خبر مي دهند. 
دو مقام مس��ئول در حوزه ش��ير با تكذيب كاهش 25درصدي توليد 
شيرخام در كشور از آزاد شدن واردات شير خشك، كره و كاهش تعرفه 
واردات محصولات لبني و شيرخش��ك انتقاد كردن��د. مديركل مركز 
اصلاح نژاد دام و بهبود توليدات دامي در برنامه »تيتر امش��ب« شبكه 
خبر گفت: در دو ماه اخير اتفاقي نيفتاده كه باعث كاهش توليد ش��ير 
شده باشد و بررسي هاي ميداني نشان مي دهد توليد شير 11/7 درصد 

افزايش داشته و ميانگين افزايش در كل كشور 5/7 است. 
وي افزود: كارخانجات تا دو ماه پيش، شير را پس مي زدند و نمي دانيم در 
اين دو ماه براي شير چه اتفاقي افتاده است، شير محصولي فاسد شدني 
اس��ت و به محض توليد بايد به كارخانجات شيرخشك يا محصولات 
لبني تحويل شود. محاسبات نشان مي دهد كه نهاده هاي دامي حدود 

10 درصد بهاي تمام شده شير را تشكيل مي دهد. 
عباسي گفت: با واردات نبايد به صنايع لبني و شيرخشك آسيب بزنيم 
و بايد به سود منطقي و عرفي در همه بخش ها قانع باشيم و نبايد دامدار 
متضرر شود. مقدسي رئيس انجمن صنفي گاوداران هم گفت: 25درصد 
واردات شير كه 2 ميليون تن مي ش��ود براي كارخانجات عدد بزرگي 
است، مگر چه اتفاقي افتاده كه اينقدر كاهش توليد داشته باشيم. الان 
ما 30 كارخانه توليد شير خشك داريم و خودكفا شده ايم و سالانه 150 

تن شير خشك توليد مي شود. 
رئيس انجمن صنفي گاوداران با بيان اينكه نبايد فرافكني كنيم، افزود: 
ما در چهار ماه نخست 31 ميليون دلار صادرات شير خشك داشتيم و 
نيازي به واردات نيست، اما مي خواهند براي واردات ارز 4200 تومان 
بگيرند و تعرفه واردات را به 6 درصد كاهش دهند، ولي ما مخالفيم براي 

اينكه ما به اندازه كافي شير و شير خشك توليد مي كنيم. 
كلامي، مديركل تنظيم بازار وزارت صنعت گفت: معتقدم نبايد فرافكني 
كنيم بايد بپذيريم كه شير در سبد غذايي خانوار اهميت دارد و اگر اين 
كالا گران شود قطعاً با كالاي ديگر جايگزين مي شود يا سهم آن در سبد 

خانوار كاهش خواهد يافت.

 معاملات ارز  با 1۰۰ سال سابقه 
سامانه شفاف ندارد!

يكي از عجايب اقتصاد ايران آن است كه بازار بورس تهران با نيم قرن 
فعاليت تقريباً خريدار و فروشنده و بها و حجم معاملات روزانه اش در 
اين بازار 700هزار ميليارد توماني شفاف و مشخص است، اما بازار ارز با 
قدمتي بيش از 100ساله )دو برابر بازار بورس( و ارتباطش با ماليه دولت 
كه از زمان پيدايش نفت در ايران كليد خورده است، هنوز غير شفاف 
است و مشخص نيس��ت در بازار ارز در روز چه افرادي خريد و فروش 
مي كنند و نرخ و حجم معاملات به چه شكل است. بازار بورس تهران با 
بيش از 50 سال قدمت و ارزش 700هزار ميليارد توماني شفاف است 
و تقريباً خريدار و فروشنده و بها و حجم معاملات در اين بازار مشخص 
مي باشد، اما در بازار ارز كشور با گذشت 100سال از كشف نفت در ايران 
و اثر ارز در ماليه دولت شاهد شفافيت نيستيم و حال آنكه در سال فقط 
حجم صادرات نفتي و غير نفتي تقريباً 100ميليارد دلار است و به فرض 
آنكه هر دلار را 10هزار تومان لحاظ كنيم ارزش ريالي بازار ارز 300هزار 

ميليارد تومان هم از ارزش بورس تهران بيشتر مي باشد. 
   نفت و ارز يكي از قديمي ترين رانت هاي اقتصاد ايران

نفت و ارز را يكي از قديمي ترين رانت هاي توزيعي در اقتصاد ايران معرفي 
مي كنند كه قدمت حضور ارز و نفت در ماليه دولت به 100سال قبل يعني 
زمان كشف نفت در ايران با ز مي گردد از اين رو اين اعتقاد وجود دارد كه 
شفافيت الكترونيكي در بخش معاملات ارزهاي نفتي و غير نفتي يكي از 
الزامات در شرايط كنوني اقتصاد ايران است. يكي از محاسن وجود سامانه 
معاملات در رابطه با بورس اوراق بهادار اين است كه تمامي معاملات در 
روز ثبت و ضبط مي شود و نرخ ها و حجم تمامي معاملات مشخص است 
و مي توانيم به سهولت متوجه شويم كه در ساعات معاملاتي روز در يك 
سهم چقدر معامله و با چه نرخي صورت گرفته است و كارگزاري كه به 
نمايندگي از اشخاص حقيقي و حقوقي اقدام به معامله كرده است نيز 
كاملًا مشخص است. در اين ميان بايد عنوان داشت كه ارزش بازار بورس 

تهران 50 ساله حدود 700هزار ميليارد تومان است. 
   بازار 100ميليارد دلاري سامانه مي خواهد 

در اين بين دولت به دليل آنكه فروش��نده انحصاري نفت است و به طور 
نمونه بدون كسر سهم صندوق توسعه ملي حدود 40تا 50 ميليارد دلار 
نفت در س��ال مي فروش��د عرضه كننده اصلي ارز در بازار مي باشد ، اين 
در حالي اس��ت كه صادركنندگان غير نفتي نيز مانند پتروش��يمي ها و 
فولادي ها و سنگ آهني ها نيز در سال حدود 45تا 55ميليارد دلار صادرات 
دارند، البته دولت يكي از سهامداران قابل ملاحظه صنايع و شركت هاي 
صادركننده غير نفتي نيز مي باشد. با توجه به اينكه ارزش بازار ارزي ايران 
در سال حدود 100ميليارد دلار است و به فرض هر دلار 10 هزار تومان 
ارزش ريالي يكس��ال بازار صادرات نفتي و غير نفتي 1000هزار ميليارد 
تومان اس��ت، جا دارد بازار ارز شفاف ش��ود و معاملات روزانه ارز همانند 
معاملات روزانه بازار بورس اوراق بهادار از طريق سامانه هاي الكترونيكي 
انجام پذيرد و اطلاعات هر گونه معامله ارزي اعم از مشخصات خريدار و 

فروشنده، حجم و بهاي معامله ثبت و ضبط شود. 
   شفاف سازي رفتار و عملكرد ارزي تمامي بازيگران

حسن اقدام فوق اين است كه رفتار و عملكرد و درآمد معامله كنندگان 
دولتي، نيمه دولت��ي، خصولتي، خصوصي و تعاون��ي در بازار ارز كاملًا 
شفاف مي شود و در مواقع نوسان ارز س��ود حاصله از تسعير نرخ ارز به 
حساب مجموعه هاي فوق مي رود و خداي نكرده اين سودها به شكل 
غير شفاف از چرخه منطقي خود خارج نمي شود و در عين حال مشخص 
مي شود كه صادركنندگان هر نوع كالايي از ايران، ارز ناشي از صادرات يا 

مابه ازاي كالايي آن را به كشور بازگردانده اند يا خير ؟
متأسفانه هم اكنون اگرچه دولتي ها مدعي شده اند كه از نوسان هاي ارزي 
هيچ گونه سودي به دست نياوردند، اما پيوسته اين سؤال مطرح است كه 
چگونه مي شود دولت به عنوان بزرگ ترين دارنده و عرضه كننده ارز در 
كشور از نوس��ان ارز حدود 5تا 20 هزار تومان س��ودي به دست نياورده 
باشد، در اين ميان اگر بانك مركزي اطلاعات تمامی معاملات ارزي را در 
سامانه اي به شكل روزانه ثبت و ضبط داشت، امروز مي توانست با انتشار 
آن افكار عمومي را اقناع كند كه در هر ساعت از روز چقدر از ارزهاي نفتي 
و غير نفتي دولت را با چه نرخي و به چه افرادي فروخته است و در واقع با 

اطلاعات ثبت و ضبط شده اين معاملات ارزي انعكاس عمومي يابد. 
   مطالبه عمومي شفافيت ارزي

از اين رو جا دارد نمايندگان مجلس، اساتيد اقتصادي و فعالان اقتصادي 
و كارشناس��ان اقتصادي و در كل افكار عمومي زمينه ثبت و ضبط تمامی 
معاملات ارزي يكسال ايران را كه حدود 100ميليارد دلار است در هر ساعت 
از روز در سامانه اي الكترونيكي خواستار ش��وند و دولت در اجراي مطالبه 
فوق تعلل نيز نكند. در صورت وجود چنين سامانه اي رفتار و عملكرد تمامی 

خريداران و فروشندگان ارز در كشور در 365روز سال شفاف مي شود.

وزير ني�رو گفت: به دنبال آن هس�تيم كه س�اختار تعرفه هاي آب 
و برق به گونه اي اصاح ش�ود ك�ه پرمصرف ها تش�ويق به اصاح 
رون�د مصرف خ�ود و پيوس�تن به جم�ع خوش مصرف ها ش�وند. 
به گزارش »تس��نيم«، رضا اردكانيان در حاش��يه افتتاح رسمي 
چهاردهمين نمايشگاه بين المللي آب و تأسيسات آب و فاضلاب 
ايران در جمع خبرن��گاران گفت: به طور مس��تمر و با هماهنگي 
ارگان هاي مختلف دولت مث��ل بانك مركزي، س��ازمان برنامه و 
بودجه و ديگر وزارتخانه ها در تلاشيم تا وقفه اي در طرح هاي مهم 
وزارت نيرو در بخش آب و برق ايجاد نشود. وزير نيرو با بيان اينكه 

امكان تعامل بخش خصوصي داخلي با شركت هاي فعال اروپايي 
در بخش آب در نمايش��گاه وجود دارد، گفت: شركت هاي داخلي 
ظرفيت هاي خوبي در س��ال هاي گذش��ته در بخش آب كس��ب 
كرده اند كه مي توان اين ظرفيت ها را با آشنايي با تكنولوژي و دانش 
روز جهان ارتقا دهند. اين عضو كابينه دولت با بيان اينكه جريمه 
پرمصرف ها و تش��ويق كم مصرف ها در دس��تور كار جدي دولت 
است، گفت: به دنبال آن هس��تيم كه با اصلاح تعرفه گذاري آب و 
برق، پرمصرف ها تشويق به اصلاح روند مصرف خود شده و به جمع 
خوش مصرف ها بپيوندند. اردكانيان ادامه داد: همچنين مشتركان 

كم مصرف و كساني كه كمتر از الگوي تعيين شده مصرف  كنند، 
تشويق هايي خواهند داشت كه مسلماً بخشي از آن آورده هاي مالي 

براي آنها به دنبال خواهد داشت. 
وزير نيرو در خصوص زمان اعمال تعرفه هاي جديد گفت: در سال 
جاري در بخش آب با موافقت دولت فق��ط 7 درصد افزايش تعرفه 
داشتيم و به دنبال آن هس��تيم كه در كارگروه سازگاري با كم آبي، 
ساختارهاي جديد تعرفه گذاري آب را تا پيش از شروع تابستان ۹8 
نهايي و ابلاغ كنيم كه در اين خص��وص در بخش برق نيز كارهاي 

مشابهي براي اصلاح ساختار تعرفه برق در حال انجام است.

وزير نيرو خبر داد

جريمه پرمصرف ها و تشويق كم مصرف ها در دستور كار دولت

رئيس اتحاديه بنكد اران مواد غذايي:

  قيمت ها همانطور كه با صعود دلار بالا رفته بود
حالا بايد پايين بيايد

مع�اون باغبان�ي 
وزارت جهاد گفت:      کشاورزی

دلالان تا 400 هزار تومان در هر كيلو قيمت 
زعف�ران را كاهش دادند، اما ب�ا ورود طاي 
س�رخ ب�ه ب�ورس قيمت ش�فاف تر ش�د. 
طي ماه هاي گذش��ته افزايش چند برابري نرخ 
ارز، صادرات را ب��راي صادركنندگان جذاب تر و 
رغبت آنها را بيشتر كرده است، اما در صورتي كه 
كنترل صادرات انجام نشود، احتمال خالي شدن 
كالاهاي اساسي وجود دارد كه در اين حالت و با 
توجه به شرايط فعلي مجبور مي شويم با قيمت 

بالاتر و با شرايط سخت تري وارد كنيم. 
از س��وي ديگر دلالي در بخش كشاورزي همانند 

س��اير بخش ها ريش��ه دوانيده و نه تنه��ا زعفران 
كشور كه به عنوان طلاي س��رخ معروف است، در 
س��اير حوزه ها هم دلالي به معض��ل اصلي تبديل 
شده است. دلالان در اكثر مواقع قيمت محصول را 
از پاي مزرعه تا بازار 300 درصد افزايش مي دهند. 
محمدعلي طهماسبي در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به س��ؤالي مبني بر اينكه افزايش ارز تا چه اندازه 
صادرات را افزايش داده است، گفت: افزايش قيمت 
ارز در ماه هاي گذشته كه از 4 هزار و 200 تومان به 
16 تا 1۹ هزار تومان هم رسيد، موجب افزايش 30 

درصدي صادرات زعفران كشور شد. 
طهماسبي در پاسخ به اينكه آيا نگراني از افزايش 
بي اندازه صادرات كه تأمين نياز داخل را با مشكل 
مواجه كند، وجود ندارد،پاسخ داد: ذخيره سازي 
در مورد كالاهاي اساسي به طور كامل انجام شده 
و پيش از اين هم وزير جهاد كش��اورزي درباره 
كافي ب��ودن ذخيره س��ازي اعلام ك��رده و هيچ 
مش��كلي از اين نظر وجود ندارد. طبيعي اس��ت 
زماني كه درآم��د كش��اورزان و صادركنندگان 
افزايش مي يابد، سطح زير كشت و توليد را براي 

سال آينده افزايش خواهند داد.

معاون باغباني وزارت جهاد اعام كرد 

 نقش دلالان در كاهش ۴۰۰ هزار توماني 
آگـهی مـزایده عمومـی شمـاره 3/م/97قيمت زعفران
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